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THE COrMISSION COKRTINUES Qii THE 15th MARCH, 1977.

AUBREY DUNDUBEZLE MNCKOLNA: sworn states:

MR BIZ0S: You gave evidence before liis Lordship, but before
I ask you any questions about the evidence that you have
already given, I want to ask you some questionc about your
detention. Were you detained at the Norwood Police Station?
-~ No, I was detained at John»Vorster Square.

Were you ever taken — were you never at Norwood? —_- No,
I have always been at John Vorster Square.

And were you at John Yorster Square on the 26%th (10)
Hovember, 19767 Vere you there? —— On the 26th?

On the 26th November, 1976. -~ Yes, I was there.

£nd were you brought into the same room with a Mr Kenneth
Rashidi and Mr Tandisizwe lMezibuko? -- Yes.

And were you all in a roowm on the End:floor of John
Vorster Square? —- Yes.

The three of you. And was the person in charge - f ray
not have the correct spelling, but phonetically, Arbie, a
person who was in charge there, a Captain Arbie. -— Yes.

And with him was there a Lieutenant Van Hiekerk and (20)
a Sergeant Prins? -- Yes, quite true.

Would it be correct th;t the purpose of thig‘meeting was

zibuko shog}gﬂponncile the

that “you, Mr ﬁéshldl and .Ir

e e et e s e i e £

different versiqps that ?ggmh;é given the police about certain
events? —-- Yes. ' o -

And the matter that you had to reconcile yourself about
was as to whether or not there had been a meeting or rather,

what had happened at .the '#ieeting which some of you had had with

Mrs Mandela in March, 1975, - Yes.
Is it correct that Ilr Rashidi was denying that the (30)
issue of Afrikaans had beer discussed with Mrs Mandela? -- Yes,

he/...
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he denied it.

And was he saying that the only discussion that there
had been at this meeting was whatwo;ldthe attitude of IMr
Mandela be if he was offered to be released but voluntarily
confine himself to the Transkei? -- Yes, that is correct.

And as soon as this ..(inaudible) .. took place, vas
Mazibuko asked to relate the proceedings of the March meetir
—- He was asked to relate the proceedings.

Yes, of what happened at the March meeting. -~ To whom?

To Captain Arbie, if T am pronouncing it correctly. (
CHAIRMAN: Atbrie, is it?

MR BIZOS: It was given to me as A-r-b-i-e.

CHATIRMAN: Abrie.

MR BIZ0S: TYes, was he asked to relate this to Captain Abrie
-- Yes. )

And did Mazibuko say that the question of Mr lMandela's
release was discussed and did Mr Mazibuko add that Mrs Mande
had been invited by you to become the president of the BPC?
-— Yes.,

And did Mr Mazibuko add that there was then a (
challenge by Mrs Mandela as to what -~ I beg your pardon, I a
corrected - was it you who asked - was it you who were said
to have asked Mrs Mandela to become president or someone els
-- No, it was not me.

Who was it? -- It was Tom.

Tom, the surname please. —- Mantata.

Yes, I was corrected about that. And then also that.

a challenge was issued as to what BPC was doing about Afrika
This is what Mr Mazibuko seid. —- Yes.

Did Mr Rashidi téll Captain Abrie that Mazibuko was (

wrong? -- Yes, he said so.

Wirong/-..
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. . . . . ther
wWrong in relation to there being any discussion O

than Mr Mandela's release. Did Mr Rashidi say that there was

only a discussion about Ilr Mandela's release? —- Yes, he
said so.

And did Captein Abrie then say to Mazituko: you see

that he (that is Rashidi) says that you, Mazibuko, are telling

a lie. Do you recall that happening? -~ Yes, I recall that.

Did Mazibuko then say: waybe Kenny (that is Kenneth

Rashidi) has forgotten? —- Yes, he said so.

And did Captain Abrie say to Mazibuko that he wmust (10)»

not try to be clever and he then asked him if he was afraid of

Rashidi. —— I do not remember that part.
You do not remember that.

CHAIRMAN : Ten't that rather illogical?

MR BIZOS: Yes, well, I may have transposed the c¢'s and the

¢'s, M'Lord, these instructions are handwritten and it may be
that there is - but anyway, some suggestion was made that tee

one was calling the other a liar. You say you do not know.!

Vvell, Abric said one is really saying you are a

CHATRMAN :
(20)

liar.
to the one or the other, but if you cannot

MR BIZ0S: TYes,
remember it. -~ No.

i led
You were then called upon to recite - were you then csl e

upon to give your version? -- Yes. ..

What wq; you? version? —— My version was that Tom, Kenny

myself and Maglbuko went to Mrs lMandela's place.  The purposev

was to consult her views with regard to the press statement

that BPC wanted to publish regardln* the release of Mr Mandela

from the island. That was the purpose ol our going there.
Now when we got there, Kenny explained the purpose of the (30)
meeting, that it was just to consult her because BPC wanted

? .

to/..-

_of _the meeting, yes.
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to publish a statement and it wanted -~ it did not want to
ignore her views on that and she said that she was opposed
to the appeal being made by a homeland leader, because Mr
Mandela was standing for nationalAleadership and not for
government created platform leadership and we all agreed in
toto and BPC was then going to issue that statement in that
train of thinking and she said that she was also going to
issue a personal statement to the press and then'as we went
out he raised this issue Tom sald that it was con51dered
that 1t would be flne if she comes and joins BPC and (1
p0551bly %emmade pre51dent of BPC to give 1t adult membership
and because of her courage and influence in the community
and then went on to say that as we went out, then she said
that thls here was ‘the issue of Afrlkaans, the chlldren being
dlssgeisfled and nothing was done about it and .. (intervenes

You really agreed with Hazibuko. -- Yes,

You agreed with Mazibuko dbut you excused yourself by
saying that it was really on the way out; Do you remember
that? -- Ja.

And you recall that Rashidi denied that anything (2
happened. -- Yes, I recall that he denied. He said that he
did not hear that part of it as we were going out.

Now i know that you are in a very_difficpltiposition now
but I am going to suggest toAyeu that the only reason that
you went there has been described by you and that nothing els:
was discussed except the question of whether Mr Mandela would
accept a conditional release or not. —- That 'is the purpose

And it was the only discussion. ~- It was the only
discussion. This.other one .. (intervenes) (3¢

It was the only diccussion. ~- This other one evolved

out/...



RS

- 6 647 - MOKOEFA.
out as we marched out, moved out of the house.

I am going to suggest to you that it did not happen even
whilst you marched out. -- It did.

You say that the question of the presidency of BPC was
discussed? --— Yes.

Between whom and whom? —~ Tom raised it.

Well, what did he say? —- Well, he said that we wanted to

swell our ranks in BPC and have adult membership.

In whose presence did he say it? —- Well, he said it in
the presence of the four of us. Qo)
Including Rashidi? -- Yes.

Well,'did you try and argue with Rashidi at John Vorster.:
square? -~ I did point that out to him, but he said that he
3id not hear that part of it and T did not contest it because
it was as we were going out ; he might not have heard that
part of it because it was not the purpose of going there. The
purpose of going there was just to consult her oxn the press .
statement that BPC wanted to issus. This was just a side issue.

Well, I am going to sugmest to you that it was not

" discussed even as a side issue, but now how did you come (20)

to make reference to this in your statement? —— Well, I was
asked by the police whether this matter was not discussed.

What matter was discussed? —- The Afrikaans issue.

When weTre you asked by the police for the first time
whether the Afrikaans issué was discussed? —-- 1 was asked by
the police when I was writing my statement, when they‘were
interrogating me.

When did the idea that there may have been a.discussion.
w1th Mrs Mandela in Marcn, when did th et — when was that

ralsed w1th you for the first tlme7 Tt ‘was raised (30)

when I was being interrogatod.

ow/. ..
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How long after the commencemsnt of your interrogation?
—~ T cannot remember clearly, but it was almost at the beginn:
of the interrogation.

When were you detained? —— I was detained on the l4th
August.

And when was this mentioned by you for the first time?
~- It was mentioned by me for the first time I think it was

6 weeks thereafter,

.6 weeks thereafter? —— Yes.
So you must have mentioned this for the first. time (¢
towards the end of September. -- Yes,

4s a result of direct questions being put to you in
relation to it? -~ Quite so.

¥ho put the direct questions to you? -- The direct
questions were put by the various sergeants who were taking
rounds in their shifts in interrogating me.

Taking rounds in shifts? —- No, taking shifts. The one
ﬁséd fé sfart at 8 in the morning and then in the afternoon
another.one again.

Afternoon until? —— Until midnight and then midnight (2¢

£1i11 the morning, round the clock.

Round the clock? —- Yes.

W““’ N i
the clock in: thls way when you sa'

ﬁthere,was dlscu351on

s S T =

about Afrlkaans by Mrs Mandela in March”

After a very long

tlme -
CHATRMAN: I am sorry, I could not hear.your answer. — For s
very long time.

MR BIZOS: For how 1ohg had you been interrogated before you™

said that Mrs Mandela discussed the ‘ffrikaans issue with (3C
you in March? -~ I was interrogated for 2 weeks, but I stayed,

alfter/...
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after my detention I stayed in the cell for 4 weeks without
being interrogated and then I was taken out after 4 weeks
and interrogated for 2 weeks,

You were interrogated for 2 weeks. -- Yes.
show a partlcular 1nterest in

Yes, thexhd;q The 1nterrogatlon was actually

Did y

Mrs Mandela?
H“}"‘*""W' &
centred arouna her.

Dld you come to the conclusion at any stage during this
interrogation that the more you implicated Mrs Mandela, the
easier life would be for you? -- Yes, I d4id come to that (10)

conclusion.

some of the ev1dence that you have glven relatlng to HMrs
Mandela. .here any sugvestlons made to you. in relatlon to the
aeglvmtles of Mrs Mandela with which you disagreed? -~ I anm
sorry, I did not hear the gquestion.

Yiere any suggestions made to you in relation to the
activities of Mrs Mandela with which you did not agree? —-—
Were there any suggestions that were made to me in relatio;
to the views of Mrs Mandela? In relation to? (20)

To Mrs lMendela which you did not agree with. ~- Yes.

Were your answers accepted if you disagreed with the
suggestions that were ma@e to you in relation to Mrs Mandela?
-~ No, they were not accepted.

How was the non-acceptance communicatea to you? —- VWell,
it was communicated in a very harsh fashion

How? —— Well, initially_when the inter:ogatien started,
it was just verbal interrogation as it is and the statements
that were presented were rejected.

The statements that you presented were rejected? (30)
—— Yes, several of them were rejected.

Several/...
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Seve I made about £

S

Yes, I do not want to know about your general act1v1t1e<

I am really interested in Dr Motlana and Mrs Mandela. How we

R

your failure to 1mp11cate Mrs Mandela on matters that you dic¢

not aglee w1th how was your denlal regected7 -~ It was

rejected bl D 351ca1 ‘torture.

When did this happen? —- This happened on the Monday

prior to the Transkei independence, the 25th October from the

Monday after the Friday.

Whilst this was teing done to you, were you being ¢

NG RN

asked to 1mp11cate Mrs Mandela° — Yes.

CHAIRMAN. You were agked to implicate her? —— Yes.

Were you told to implicate her? -- Yes, I was told that
associated with her and I should know what she was doing and
so on.

MR BIZ0S: You were associated with her and was it suggested
you ‘what you-might-know that she was doing? -- Yes, well, the
said that the things that I had said about her are things the
make her very innocent and yet they know she is a very out-
spoken person and she is opposedvto the present regime and
that they do not gquite believe that what I said there is whai
she could have done or said.

Did they think that you had much more information in
relation to;Mrs Mandela than you had told them? -- Yes, they
gave the impression that fhey thought I was withholding much
information. v )

And you say that you have made 5 stafements. On this
question enAwhether rfrikaans was discussed on fhe HMarch
meeting, was this in the lst, 2nd, 3rd, 4th or 5th edition o:
your statement? —- I camnmot remember properly the sequence

but it should be in the Zrd.

In/...
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In the 3rd? -~ Yes.
Did your interrogators have any view as to the reasons
why the disturbances of the 16th June started? —- Vell they
said in the in tlon that thQJ,dgmnpt belleve that students

PSS STV

alone could have done that;...

somebodyﬂﬁiaeﬁshould shave given

them thp idea to start certaln things.

’ Dld they have any 1deas who these other people may have

h said
veen? —-— They did not have any ideas, except that they

that peopie in the Black Consciousness Movement and Mrs

i 10
Mandela should have played a very prominent role. (10)
hat effect? -:;Xes,

Were you asked to provide evidence to t

I was asked to prov1de ev1dence.

o .
here you able to provide any evidence to that effect?

able to provide it in most cases.

you were told that what you had told

1 was not

And you say that

3 11 i rson?
them about lirs Mandela, wmade her sounc like an innocent pe

-— Yes. ‘ '
CHAIRMNAW: Did you tell them — did you ever deny like Rashld}
LhALG

aid, that she had spoken to you on this meeting of March
1 N -~

] I 2
about the Afrikaans issue in the schools? —— Ho, that I (20)

did not deny.

You never denied that? —- No.

MR BIZOS: How did it come out in your 3rd statement? - It
MR BIZOS:

came out when I saw that the spotlight was.falllng on her and

they asked whether she did not in any way, either in a formal

meeting or just casually, just spoke about Afrikaans as an

jssue that confirmed .. (1ntervenes)

You say the spotlight was falllng on her.
—— VWell, the various sergeants who

Who was

operating the spotlight?
(30)

had taken shifts in interrogating me.

And for how long had you been - well, you told us that

you/..-

P

vou had been in solitary continement for a month and for how
long had you been interrogated by the time you made your 3rc
statement and mentioned that Mrs Mandela had wmentioned Afrik
in passing in March? —- It was initially they just gave me t
book to write the statement and I wrote everything that I kr
and then I gave it to them. Then it was rejected. They sai
that it was unacceptable. Then it was repeated until this
direct gquestioning now as to what didn't she mention this at
all or didn't we in BFC and SASO ever get concerned about tr
question of ffrikaans. " (
No, what I Qant to ask you is this: when did they stax
focussing on Mrs Mandela, your interrogators? -- They starte
focussing on her, as I say, during I think it was the 3rd
statement, after the others were rejected, the 3rd or 4th.
Before your >rd statement was made, what pressure, if &
had been. placed on you? —- No direct pressure, except that
I used to write the statement, starting from 8 o'clock in tt
morning until 2 o'clock at night and- just go to sleep for 6
hours and then in the morning taken again.
| When was the spotlight placed on Mrs Mandela for the (
first time? You know, when were you told: "well, look, we
want to know about Mrs Mandela and you must have some evider

of her complicity in some way or another in this? -~ It was

during the - when I was doing the >rd or 4th statement.
CHAIRMAN: fDid you understand that question correctly? You
were asked when were you’told for the first time that they
wanted evidence -of Mrs Mandela's part in the riots. —- It we
-1 cannot.remeﬁbef particularly the .. (intervenes)
- Do.you understand the guestion? —- I cannot remember i3
time specificaily. (
Did they say to you that you must give the evidence or

Aid/ ...
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did they ask you whether you had the evidence? -- They asked

me whether this was not discussed at all, didn't she mention
this at all in our circles. They were asking in a way that was
suggestive of surprise that it is impossible that she would

not have asked this, she would not have mentioned this and the

organisation as well,

MR BIZOS: How, who said that you would have been surprised
if Mrs Mandela had not said this? -~ It was one‘sergeant now

I cannot remember his name, but I know him.

And at what stage did he say this? -- He said this (10)

at a later stage.

Which stage? -~ When I had now started now writing this
particular reference to Mrs Mandela and knowing what they
wanted.

So there must have been at one stage when you were writing
and you made no reference to this and somebody said they would
have been surprised that Mrs Mandela would have had a wmeeting
with BPC and she would not have mentioned the question of
Afrikaans. -- Yes.

Right. (20)
THE COMMISSION ADJOURHUS FOR LUNCH. THE COIMISSION RESUMES.

AUBREY DUNDUBELE MOKOENWA: still under oath:

MR BIZOS: M'Lord, I believe that if we could possibly sit a
1little later, I way finish because on consideration I do not
want to call all the witnesses and I do not think that my

vt
cross-examination of the witness of having placed before Your

Lordship of what is likely to be as long. If we could possibly

‘= if I could finish the witness, could finish my cross-

examination and be given an opportunity to consider and then !
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when the Commission intends completing its work, why a date
Should not bBe fixed if needs be..

CHAIRMAN: As I say, the role is very tight at this stage.
MR BIZ0S: Yes, but I am concerned about the cross-examinati
of the witnesses. They appear to be in detention and I do
not know - it must be no secret tb Your Lordship that Rashid
has been released and in fact what I put was on .. (interven

CHATRMAN: That was one of the reasons why I asked you wheth

you intended calling him.

MR BIZOS: Well, I do not - I will .. (intervenes) (
CHATRMAN: Yes, you will arrange that eventually if you shou

decide. I do not know, you spoke at some stage of possibly

addressing the Commission.

oAl

MR BIZ0S: The Commissign.on.the evidence,  That could also

inform Your Lordship of whether or not it is iﬁ?;ﬁééd to (30) .

lead any evidence, then there is no reason, depe

when/...

wait.
IO

- CHAIRMAN: It is very difficult if I do not know at a very

early stage what you are going to do, but however, that matt
can be arranged. The responsibility with regard to this
witness's evidence right at the outset that I may ask certai:
witnesses in which case you will be informed when they are (
appearing so that we will not — so that that could bé dealt

with easily. There are a few questions in that regard then

- that I wish to ask this witness at this stage. When you wer

~ taken with Mazibuko and Rashidi, who were the police officer

who were present? —-— Captain Abrie, then there was another
gentlemén, I think it was Lieutenant Van Niekerk, I am not s

Lieutenant Van NWiekerk and? -- I cannot remember. Then

~there was another one lying on the bed.

There was another one but you do not know his name. I 1
to narrow the issues in that particular regard. The (:
only question which you discussed there was the evidence of

what/...
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what happened on that afternoon in March when you went to see

Mrs Mandela. Is that correct? —- Tes.

4nd at that meeting Rashidi said that she had not referred

to the language issue at school. —- ‘quite so.
Mazibuko said she did refer to it? -- Yes.
And you said that then at a particular stage Lieutenant

Abrie said something. He sald to Mazibuko that virtually

Rashidi was calling him a liar. Is that correct? —~ I said I

3did not hear that part, I cannot remember that part.

Can't you remember that? —- Vo. (10)

Because you see that was the question that'was'put tp you.

-- Yes.
Can't you remember that anybody was called a liar or

stated that he would probably - the indication was that he ...

__ T remember that there was disagreement. Kenny said that

he did not hear that part.

‘Wow you see I think I mentioned the improbability tol
Counsel ALre you quite sure of what the different people,

what two of them said? Because if the effort was to collect

evidence against Mrs landela, one would ordinarily have (20)

a liar who had said that she

N

expected them to call the man
said that she (iMrs Mandela) had said nothing. That would be
the ordinary case. —— Yes.

Tor that reason that I asked you to -think back of what

was said. —— Yes. The question was did Captain Abrie say
Rashidi is telling a lie?

No, no, the other way around. That is the point. —— But

that he said who was telling a lie? ) . N

That he said to Mazibuko that Rashidi was saying that he

(Mazibuko) is & liar. —- Yo, I cann
I want you to think very clearly about this. T have

not/...

ot remember that part. (30)
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not read Mazibuko's evidence so far. It is correct that
Rashidi has been released. -— I do not know.

VWell T can give you that information, it is common
knowledge now. -~ Thanks for the information.

Now, the point is this, again, are you quite sure of
your evidence? BRecause if the effort was_to.implicaté Mrs
Mandela and to influence you into - the three of you into
saying gertain things against her and detaining you for that
-purpose, then well, obviously you would not know what the
reason is, but you are quite certain that the two people (10)
who gave evidence against Mrs Mandela on that point are still
detained? -- As far as I know, yes.

And you are certain that it was Rashidi who said that
she had made no remark about this language issue? -- Yes.

I shall consider whether it is necessary or advisable to
call some of these people, but if I do.that, I shall ask.the
secretary to get in touch with you and then a particul;r date
can be arranged.

MR BIZOS: You told His Lordship thet there were § editions
of your statement. -- Yés. (2¢

Would it be possible for you at this stage to say what
was in the 1st edition, 2nd, %rd, 4th or Sth edition? —- I
cannot reco;lect everything,'but largely those editions
comprised m& activities, my little history, my activities in
the Black organisation.

I notice a tendency on your part to speak at some length
from the record that I have read. Let us try and confiﬁe it.
Can you remember what was in the 1lst edition, the éﬁd
now? —— I can remember what was in th e 1lst - in the (3C
2nd edition, that is I was asked then to include specifically

to/...
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to write about specific people, my acquaintance with themn,
where it began.

So from the 2nd to the 3rd you say you were asked
specific things. -- Yes.

But it was really after the 2nd that the real interrogation
started? —- Yes.

In relation to the evidence that you gave this morning,
that you were told that what you had told the police made
Mrs Mandela appear a completely innocent person. Do you
remewber that? —- Yes,quite so. (10)

Had you told the police the truth ang everything that you
had known about Mrs Mandela at the stage that they told you
that it appeared to them that she was an innocent person? --
Yes, I had.

And this must have been by the end of the 2nd edition.

-— TYes.

And You did notngnow_gy that stage ang therefore now, of
any illegality having been committed by Mrs Mandela. -~ No. -!

TYou know of no such illegality. —-— KNo.

During the course of your interrogation when you were (20)
asked specifically about Mrs Mandela, were they interested to
connect her with the student leaders? -- Yes.

People like Tsietsi Mashinini, Matopanyane and the otﬁers,
did they really ever in your presence have any caucus meetings
with Mrs- Mandela? —-— No, fhey never had any caucus meetiﬁg.

Did Mrs Mandela, in your presenée, ever suggesf to.any_
student leader that anything unlawful should be done? —— No,
she never suggested anything,

" You say that in the 3rd, 4th and Sth edifions details
were wanted. -- Yes. (30)
Details in relntion to activities between lMrs Mandela

and/...
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and the student leaders? —— Yes.

And you say that when you did not supply such detailé or
did not agree with what was suggested, you were harshly treated?
-- Yes,

This 5th edition that you madé,'is that under oath, wés
the oath administered to you? —- Yes, it was.

And you describe yourself as an intellectual and a man
who has a degree. You know as you are standing there that if

you depart in any way from this 5th edition, that you will

get into trouble, don't you? —- Yes. (10)

CHAIRMAN: Could ge t into trouble.

MR BIZ0S: Well, could. You could gét into trouble. -- Yes,
I know.

Tes, and you probably think that you are in enough trouble
already. ~-~ Yes.

Having been detained since when? —- 14th August.

£nd have you been in possession of a copy of this
Sth edition? Of your statement, the 5th edition, have you
had a copy in your possession? —— You mean kept it with me?

Yes. —- No, I haven't kept it with me. ' . 20)

Well, have you had it in your possession from time to
time?‘—— Not from time to time, except when I was busy with
the statement.; A _

Have you studied it? -- Yes, I have studied it.

Carefully? -- Yes,

And you memorised it? —— Not memorised it. _

You have a pretty géod idea of what is in the Sth edition.
~- Yes, )
CHATRMAN: Did you have it with you when you were in consul-
tation with I think it was Mr Van Graan? —— Yes, I had it (30)
when I came to the Commission here.

Did/...
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Did you have it with you when you were in consultation
with Mr Van Graan, did you then have the final statement that
you had wmade? -~ Yes.

£nd your consultatioﬁ was on that statement? -- Yes, it
was.

Nid you read some of your evidence from that statement?
—— Yes, I did, I read part of it.

It was from the 5th statement? —- Yes.

You did that in court. -- Yes.

MR BIZOS: And at or about the time that you - before you (10)
had this consultation axmd after this consultation were you

left with a copy of this statement? -- No, I was never left
with a copy.

On this guestion of the - in this connection you remember
this meeting at John Vorster Square that Csptain fbrie was
present. -- Yes.

Your part of the reconciliation was Teally that Rashidi
probably did not hear it because it was said in‘passing as §qu
were going out? —-- Yes.

But now -~ and you believed that to be true? -- Yes, (20)
I believed it to be true.

And you still believe it to be true? —- Yes.

But now you now read in your evidence - reading your.
evidence, it is not.something that can jﬁét'be said 1n passing
in relation to the events of the March meeting. .You know what
I am getting at? The evidence that you have thus far given
is quite a bit of detail, not something that is just - can
just ‘be said in passing. Don't you agree? —-- Yes, I agree.

Well, is it possible that by the time you reached the

S5th edition, you were influenced by what your interrogators (30)

had told you that Frg Marndela is a guilty person and not
the/...
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the innocent person that you maintained she was. —— Yes.

And that you startcd believing the 2llegations that the
were making against Mrs Mandela. —— That is tgue.

That is true? -~ Yes.

S0 did your view of lrs Mandela change whilst you were
in detention? —- It did not quite change, but the spotlight
was on h er and there was pressure to say most of the little
things about her.

Why did you.think you.were.waking.that..statement? —-

They wanted e to saj thlngs agalnst her. (
CEATRMAN : They uanted you to7‘—— They want d me to say

things agalnst her.
A

'veﬁ?ﬁ&lly to do what with it? What woufﬁ'

MR BIZOS: ’An
they doﬁw1th the statement? —-- UWell, they would prosecu@e he:

A d what role would you play in that? --— ”hey Jauld

9

bv1ously ‘make. e _a witness. RS

Were you told that you would be made a witness? —- Yes,
was told.

Well, is it possible that you took the way of people the
in your position take out and you agreed with some things (c
thét your interrogators believed to be true, without you
yourself knowing that it was true? —- Yes.

Did this man that has become so well known, Tsiétsii
Mashinini, Qas he really é well known person before August? -
Before August? ' ‘

Befére August, 1976, VWas he known to the public at larg
-~ No, he was not known. o .

You know,.- T’ ‘am going to ask you about the nlghtxof the

15th/16th,” Vas there a student meeting at Mrs Mandgla s hous
or not? ——*There never was. I (3
There never was? =u Tegr ™"

She/...
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She malntalned that rlvht through. Did your interrogators
beli;;e that there was a meeting, a students meeting at Mrs
Mandela's house on the night of the 15th? --— Yes, this is what
they told nme,.

What did they tell you? —-— They told me that there was a
-meeting at the place and I was seen in her company by Dr
Matlbare. Dr Matlhare is the one who said that he saw me.

Oh, aia they come and tell you what pr Hatlhare had said?
-~ Yes.

- What did they tell you Dr Matlhare had said? -- Well, (10)
they just told me that he claimed that he saw me there with

the students at night.

And what did you say originally? —- Well, I said I do not
know of any such meeting.

And? -- A1l T remember of the 1%th is that T passed with
Matimba.

Yes, on the way back from the choir practice. - Wrgy

the choir practice. \

Yes, and what time was that more or less? —— It vas more
or less in the evening at about 6 o'clock. (20)

At about 6 o'clock? —— Yes,

You and Matimba. And was it suggested to you when this
meeting might have been? —- Yes, they said wg stayed there for
quite a long time until the early hours of the morning.

. They told you that you stayed there untif the early hours
. of the mo;ning? —— Yes.

Did they tell you where they got that information from?

- Yes.

From whom? ~~ Dr Matlhare.

And did you deny it? —- I denied it, but I agreed later (30)

on under pressure.

You/...
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You agreed_lg}g;ﬂgq_ygder pressure, -- Yes. '

Yhat pressure? -~ %ell, I was assaulted.

oy

You were assaulted.
CHATRMAN: You now must be very, very careful because I am
going to call evidence and I am going to put to you the state.
ments that you have made in this court when I asked you wheth
you were prepared to give evidence. -- Yes.

Do you realise that? —— Yes, I do.

Do you reallse that you have made - you are now naking
another statement on oath —-— Yes. (ic

Which does not agree with your statement which you made
before this Commission. —— Yes, I do.

You realise that? —- Yes.

Why were you afraid when you gave evidence here to tell
something which is different from the statement that you had
made? —- YWell, T was told that there are no obligations, no
strings attached, nobody is being accused, I should just read
through the statement.

What has changed now? Why do you now say -that what you
said here last time is a lot of lies? —— (Mo reply) (20)

Have yoﬁ 8ot an explanation for that? —. Ho, I haven't got
an explanation for that.

. You said to Counsel a little while ago - there is nobody
accused here,'I'know that ~ you said to Counsel a little while
ago that you wefe afraid ot getting into trouble because you
were in enough trouble already, Kow what has changed that you
are now not afraid of getting into trouble by saying that the

prev1ous statement’ you made was wrong? -- My conscience does

(30)

Where was JOU' coqs01°nce xnen JOU made the statement in

court/...



\
{
i

- 6 65 - MOXOENA .
court a little while ago, a few days ago? -— Not only the
conscience, but then T was told at that time that there was
not going to be any cross-examination.

What difference does thnat make? —- There is a difference
because now I am being cross-—examined.

But if you speak the truth, you speak the truth and you
do not come here ané you say this never happened, I have said
it already, there was no cross-examination; now I say it never
happened. You are a learned man. 4Aren't you talking a lot of
nonsense now? -- (No reply) (10)

I am here to find out facts about the riﬁts. Tou are
there to tell me the truth. —- Yes.

And you took an cath that you would do it. —- Yes.

fnd you did not, you lied last time or are you lying now?
—- I am not lying now.

So you lied last time? —- Yes, I did lie last time.

Why? -- Because I was told, I was assured that I should
just say everything that is in the statement there and that.x
there are no obligations and there was not going to be any
cross—examination. » (20)

You know for a learned man; I do not understand this
sort of thing. -- If T agreed now then I would be confirming
the lies that were saig. That is the difference.

Why did you tell them in the first place_when you came
here? You were then confirming the lies that you told to the
police you say. —— %ell, that is what it is.

Vhat wasn't in it? —- I say that is what it is now,
because if I agree then .. (intervenes)

Right now I am going to ask you about the one matter that
we spoke about - I could not understand your answer (30)

a little while ago. Tell me, at the meeting in March with

Mrs/...

MR BIZOS:

-.CHATRMAN :
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Mrs Mandela, did she refer to the language question or didn't

she? —~- She did.
She did? -- Ja.
S0 that is not a lie? —— Yes.

Now, must I go through the whole lot to find out which arx

lies and which are not lies? —- (No reply)

which Mrs Mandela disputes,

but they Ssignificance. This night meeting that

g“élv§1§#genied,,was,a matter .of the. utmost importance.

I have decided that I should not ask the witness any (1o
further questions, except to make it clear that my failure to
cross-examine him does not constitute ény adwission on the

part of Mrs Mandela.

CHAIRMAN: No, that I accept fully.

MR BIZ0S8: As Your Lordship pleases. I do not think I will

ask the witness any further questions.
Do you wish to put any questions? Natura;ly if any-
thing comes out now and you wish to ask questions about it,
you are free to do so. .
MR VAK GRAAN: Did we have a consultation, Dr Yutar and (20
myself, with you on the 4th February, 1976? —- Yes, there was
a consultation. v '
Can fou remember fhat Dr Yutar told you that the consul-
tation will be confidential? —- That it would be confidential?
Yes, that cohsultation. ~~ Confidential where we were
haviqg.if>at John Vorster Square?
Yes. —— Yes.
Can you remember that Dr Yutar asked you if you were

treated well? —— I canno* remember. I remember him saying ao

I well and I said yes, I was well. (30;
What was that? -- I remember him saying was I well and T
said/. ..
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said yes, I was well.
Can you remember that Dr Yutar asked you if you were
treated well by the South African Folice in the cells? —- In

the cells, yes.

And can you remember what you answered him? —- Yes,

What did you answer him? —-- I said yes, I was well in
the cells.

Well treated? -- Ja.

Can you remember that Dr Yutar asked you if you had
adequate food? -~ Yes, I remember that. . (10)

£nd what was your answer? —- I said ves, T had adequate
food more or less.

Now, why had you been implying here in your evidence now
that you have not been {reated well by the police? —- Well,
T am taking this particular reference to the making of the
statement. His question was not on the statement itself, he
did not say .. (intervenes) yi

That was a general queétion in regard to your treatment %y

the police. —- lo, I did not take it that wey. I mean, he was
speaking generally about health. ‘ (20)
No, he did not mention the word 'health'. -- He did. He

even referred to the fact that he had some trouble and what
not, physical trouble and he was buying himself some grapefruit
or something in order that his system should eperate well.

‘ But if you were not treated well By the police, I presume
you would not be in a good condition. Why didn't you mention
it to Dr Yubar? -- Well, I did not mention thét because he did
not ask me about the statemert itself, he. just a#ked me about
ny general disposition and I said I was well because I was well.

I put it to you thet you answered Dr Yutar in the (30)
affirmative when he asked you the question if you were treated

wel l/. P
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well, -~ He said am I being kept well and I said yes and he
said even in the cells are you having enough food, I said yes,
I was having enough food and I was in a sound physical
disposition, I said yes. He did not ask me about the statement

Vhy didn’'t you tell him then about the statement? -- Well,
I reported the matter to the magistrate who visits us.

Can you repeat that again please? -~ I reported the
matter to the magistrate who visits us.

Who is he? —— Well, I do not know him because they come in
in turns, they take rounds. (10)

Why didn't you put th at matter to us? —-- Well, it was
not necessary because I was not asked about it, I felt that it
was .. (intervenes)

0f course you were asked about your condition in the cells
—— But I did not find it necessary to tell Mr Yutar about the

statement because I reported that to the magistrate and it is

. in. record, .it is..on.record.

What question did the magistrate ask you? -- The magistrat

‘usually comes and asks: do you have any complaint and do you

have any request, have you been assaulted by the police (20)
during your étay here.

Is that all that the magistrate asks you? -- That is all
that he asks. o

Are you sure? —- Yes, that is what he asks.

So he did not refer to the statement at all? —~ Pardon?

So he‘aid not refer to the statement at all? —- Who?

The magistrate. —— The magistrate asked me if I was
assaulted.
Yes, but he did not refer to the statement. —- He did not

refer to the statemenf, he asked me if I was being assaulted(30
by the police during interrogation. #nd I said yes, I was.

And/...
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And T described how I was assaulted, and he wrote it down.
He has got it on his record.

That you have added just now. -- But it is the truth.

Wasn't that a general question too? -- The magistrate's
question was a specific one. lle asked me three questions,
each time he comes. Even now he still asks: do you have any
complaints, requests to make and have you been assaulted
during the interrogation —three questions. This is the set
of questions that he asks when he comeé to our dells. And I
answered in the affirmative in the third question and I (10)
even described how I was assaulted and he put it down on record.
that is less specific in the question that Dr Yutar asked you
about your treatwent in the cells? —— Dr Yutar was asking me
about my health, whether I was in good health.

He did not use th & word 'health'. —-— snd he referred to
the food. He was referring to the food, whether I was getting
adequate food, I said yes, the food is not so bad here at
John Vorster Square and I was in a sound physical dlsp051t10n.

Can you remember that Dr Yutar told you that we are

alone, myselt, yourself and Dr Yutar and that you could (20)-

talk freely? —- Yes. ) .
Now, why didn't you mention your treatment by the police

during your interrogatioh? —~— I did not think it was necessary

because I had already told the magistrate and it was ‘on record.
Can you remember the consultation that I had with you on
the 7th February in ny office? -- Yes. A )
Can you remember that we discussed the statement that
you have read to the Commission? -~ Yes:
Why didn't you tell me at that stage when we were alone
too, that you made it under force? -- The answer-that 1 (30)
gave applies to you as well.

ind/. ..
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And what is that? —-- That I did not deem it necessary
to say that because I had already reported the matter to the
magistrate and besides, you said I should just read the state-
ment as it was aind there are no obligations. You said there
were no obligations, that is what you said to me.

Well, why aldn't you repeat to me what you have told the

how relevant would that be to you?

maglstrate7 =

I am asking the questlons. - I dld not see the relevance
Because you said you gave ume the statement and said I must
just read through it. (10

Why was it not relevant? Ve were discussing the statemen
that you have made to the police. —- Tes.

8o of course their treatment of yourself during that
formulation of the statement is relevant. -- But that was not
a specific question and as T say that he was more speaking in
terms of the present and Le said his health was not so right
because he was having some. stomach ache and took resort to
the fruit that he ate.

.'Can you remember that during the consultation that we
had on the 7th February, I asked you if I should apply for (20
an order not to publish your name in the press? —- Yes.

What was your answer? —- I had already made that request

previously to you. I said that because I am in detention and

~coming here ﬁs going to involve this statement as it was and

I am in custody, then I reguested my name should not be
published, pecause I would not be able to be accountable for

it whilst in detention.

_.But_ the police were présent, weren't they? —- Present
where? ’ . -
Here in court. —— llo, I am talking about .. (intervenes)(
They accompanied you here. —- vhen I made the réquest, I

made/ ..
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made the requsst to you, I said because my evidence here to
the Coumission covering the whole situation was going to be
confined with the statement that T made, then I requested my

name should not be publlshed because..I.am in.- -custody and I

would ot be respon51ole I would not be accountable to what

ezt i

is g01ng to appear whilst in detentlon

5 g N bt

. e. ;— I said so. Then I asked

You never seld that to
you then, you said you were going to apply to the Chairman
of the Commission. ) )

Was it not that you were afraid of intimidation once (10)
you were released? ~- I said ostensibly specifically that

because I am in custody I would not be able to account for

those things.
Was it not because you were afraid that you will be
intimidated once you are releesed? ~—~ Intimidated where?

Once you are released by the police. —- They did not talk

about any release.
No, we did not talk about it, but I am asking you abouf!
the reason for this application. —— The reason was because I

did not want that my name should be published outside and (20)

associated with certain ideas, that I would anot be accountable

for because I would be in detention when the publicity goes out.

I want to make a suggestion that you have ehanged your

evidence because your identity is no longer disclosed. —- That

is not so.

whatsoever. ) .
Will you comment on my statement? —- Yes, you said there

were going to be no obligations whatsoever and there is not

going to be any interrogation.
I aw not referring to the word 'obligation'. Your (30)

statement is th at - or wy suggestion is that you have changed

your/...

You said there were not going to be any obligatioms
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your evidence today because your identity is disclosed. —- No,
not because my identity is disclosed, but because if I say
what I say it is going to confirm - because cross-examination
is going to coufirm what T said previously. Because last time
you said there was not going to be any cross—examination and
there are no obligations. Now there is cross-~examination and
there will be obligatioms.

Is there no obligation at all when you give evidence-in—
chief under ocath, to tell the truth? —— There is that obliga-
tion. . ) (10;

Did youlabide with that obligation? —— Well, I admit it
was a weakness on my part there, that I admit.

Was it a falsity? —— It was a weakness on my part.

Was it a falsity? —- Falsity?

Yes. —-- I say wezkness on my part.

Fo, your evidence during the 7th February and the 8th
February. -~ Quite so, because it was made under duress, as I

explained.

Was your evidence here in court under duress? —— Not
under duress but I was stlll in custody.and I am. stlll (20)

o Can you remember that I asked you questions ‘during the
evidence? —- Yes, I do remember

Yhy dldn't you tell me when not reading the statement,
that there was not a gathering: at Mrs Mandela' s house on the
15th? ~~ But yom told me that there was not going to be an
obligation, that is what you said.

¥hy didn't you tell me, when I asked you if there was a
gathering.on the 15th? —- I have answered that question, I
said when we starteﬂmdmrimg'censulration, you said there was
not going to be any obligation and I was Jjust going to (30)
read that statement as it was and that is what I did.

On/...
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On page % 771 of Volume 10C, during your evidence-in-chief,
I put the question to you:

"Weren't you present the night vefore the

riots started? -- Yes, I was preseﬁt."
Do you agree that that question and that answer is not a part
of your statement? -- It is part of the statement.

In what way? —- Because it is the statement that I wrote.

No, but I put that question to fou and ‘that statement is
not contained in your statement. —- It is contained in‘the
statement. You are referring to my statement when you (10)
ask that question and you veferred to that specific paragraph.

And when Counsel was referring to your presence at Mrs
Mandela's house, was that not in relation to the statement? —-
It was in relation to the statement.

So why did you give him a different answer than you gave

me on the 7th February? -- Because there is cross—examination

" now which will be confirmation of what I said, whereas at that

time you said there was not going to be any obligation.
What is the difference between two questiéns when the one
is put during evidence-in-chief and the other one during (20)

cross-examination and they are formulated in the same manner?

- There is an obligation.

What obligation? —- The déifference that if I admit that
now, that is going to be a confirmation of'Qhat I said earlier
on and I have already said to you that it was a wgakness on my
part, I admit it. I said éo already.

were you present on that night of the 15fh? —— I was
present.

Where? —— At lrs landela's place, en route to the church
choir practice, with Mandla. (30)
At what time did you arrive at Mrs Mandela's house? --

Ji
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At about & o'clock, in the evening.

In the company of whom? —- Hatimba, Mandla Matimba.

Was Mashinini there? -- He was not there.

You have said during cross-examination that the views
contained in this statement are based on allegations made by
the police. —- What did I say? .

You have said during your cross—examination that the views

contained in this statement, are based on allegations made by

the police. —— Yes.
MR BIZOS: In fairness to the witness - I will keep out. (10)
of it.

CHAIRMAN: DNo, no.

MR BIZ0S: I said same.

MR VAN GRAAN: M'Lord, may I ask permission‘to hand a copy of

the record to Mr Hokoenid to indicate to me which .. (intervenes)

CHAIRMAN: Well, I am going to put certain statements to him

and if there are any further statements you can put them.

MR VAN GRAAN: %ere you present at Mrs Mandela's house on the
3rd June? —- 3rd June? '
Yes. —— Yes, I was present. (20)
Vith who else? —— I was with Zweli, Motapanyane, Khutumels

Mashinini and I cannot remember the'other students.
CHAIRMAN: Whose house was that? —— Mrs Mandela's place.
MR VAN GRAAN:  Was she there? —- Yes, she vas there.
Did you suggesthto Hrs Mandela that sﬁe has to delivef a

speech at a certain conference? —— Yes, I suggested it, but not
on the 3rd.
Vhen then? —- Tt was earlier on, it was in Febdbruary,

when SASM was going to have a conrefencé and the ekecutivé of
SASM met and discussed the programmé, they drew it and (30
suggested the speakers were billed and then Mrs lMandela was

one/...
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one of the people who were going to speak, I was also going to
speak at the conference. 5o we went with Zweli to her place
to go and inform her about the invitation and she said that
we should wait because she had made an applicstion to go and
visit Mr Mandela at the island and if that application comes,
then she will not be able to come to the conference and

deliver a speech and indeed she did not come to the conference.

Are you the owner of a car? -- Fardon?
Are you the owner of a vehicle, a wotor car? -~ No, I do
not own a vehicle, it is the company's car. (10)

Did Mashinini ever approach you to use that motor car? —

Use that motor car?

Yes. —— That he should use that motor car?

Yes. —— Yes, he did approach me to use the motor car.

Did he approach you? —-- Ja. '
. %When? —— It was on the 1S5th.

And what did he ask you? —- He asked me to use - if T bquld

lend him my car aﬁd I said that I was busy with it.

For what purpose d4id he need it? —- Well, he said he
wanted to contact some Treporters who were going to cover (20)
the demonstration the following day. :

) Did the police tell you to put that in your statement? —-
No. : L.

Do you know if Mrs lMandela owns a motor~car? ~- Yes, I 60.

Does she? —— Yes.

And do you know if Mashinini and his friends borrowed her
motor car for the same purpose that bthey needed yours? —- No,

T do not know.

Don't you know? —- Lo.

Did you at any stoge sece that Mashinini feturned to (30)

Mrs Mandela's house during the evening of the 15th with her

T050r/ ...
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motor car? —- No.

Can you remember whal haeppened on the 19th June? -- Yes,

I can recall.

What happeuned there and were you involved in the events of
the 19th June? -—- Yes, there was a meeting at Dr Hatlhare's
place of the Soweto Parents' Association.

Yes and what took place there? —— Tne purpose of the
meeting was to make final arrangements for the public meeting
which was called for the 20th, which was subsequently banned.

Was that informatioh given to you by the police? —— No. (10

At how many stages did you visit Dean Tutu's place? —- I
cannot recall many other occasions, but we went to - that is

the SPA Committee met at his place on Sunday the 20th late in

the afternoon.
And what took place there? -- There we were discussing
what should be done now that the public meeting vas banned and

the suggestion was brought forward that we should call an

emergency meeting the following day of the heads or the

executive members of the various Black organisations to come

together and swell the ranks of the SPA and help us (20

prepare for the mass funeral and contain the situation of the

riots.
Was NMrs Mandela present? —-— Yes, she was present.
Can you’remember any remark that she made there? —— The

remark that she made there, she said that it was necessary

that we should have a mass funeral.

Did she at anykiage during that meeting refer to the -

‘causé of the riots? -— The cause of the riots?
Yes., —— 1 remémber that she criticised police brutalitf&
and the manner in which they handled the riots. (3

pid she at any stege SRY that “frikaans was not the only

grievance/...
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grievance? —- Well, I rewemver that she said, but it was not
on the 20th, I think it was on the 19th when Kenny and Tom were
remarking about the press release that she had wade, it was
a comment on that, where she said that Afrikaans ~ it would

be misleading to view Afrikaans as the only cause of the
dissatisfaction.

So it was on the 19th at Dr Matlhare's place? -- Yes.’
That was a comment on the press statement.

Did Mrs Mandela on the 20th June at Dean Tutu's place
suggest that the representatives from other Black organisa- (10)
tions should be invited to come and swell the ranks of the

SPA? -~ Yes.

Was that information given to you by the police? —- No.
Can you remenber the 21st Jjune? -- Yes.
viag there a meeting at your office at 8,30 p.m.? -- Yes,

there was.

Yhat was the purpose of the-meeting? —— The purpose of
the meeting was to harness the energies and the force of
these represenfatives of the Black organisations to come
together and help the then Soweto TFarents' Association. 20)

Did the police suggest'to you that you,spould give false
evidence in regard to Nrs‘ﬁandela? —— They did not say I should
give false evidence in regard to her. But they put pressure,
as I have indicated, by means of torture that all that I was
saying about her was not the truth, they thought I was with-
holding some information.

Is it possible to tell me which aspects of your evidence
on the 7th and the 8th February are false? —-— Thaf whole -
episode of the 15th. _

Only the eplsode of the 15th? -~ The 15th at her place. (30)

When did you realise during the pressure on youthat they

wanted/...

et

- 6 €% - HOKOENA .

wanted you to include the episode of the 15th in your statemen

—— Vhen I was - after the other statements were discarded and

T was seeing the 5th one, the edition.

Can you remember the name of the officer who implied

during pressure on you? -- That was Captain Abrie and the othe

gentleman that he was with.

Can you give us a more complete explanation of how Captal

Avbrie .. (intervenes)

CHAIRMAN: I do not think this witness can give us anything

like that, because apparently he was questioned quite (1C

some time, weren't you? —-— Yes, I was.

MR VAN GRAAN: But he said nobody asked him the question on

that episode and I want to get the information in what way

he was made to understand that he should not include that

episode or that he should include that episode of the 15th. --

1 was called specifically about the night of the 15th which I

had already denied. T said that I only passed there in the

evening en route to the church choir practice and that is all

but then I was told that I was seen there by Dr Matlhare

until very early in. the mornlng and I was there for a (¢

very long stretch of time with the students and wht were we

dlscu551ng there.

CHAIRMAN: Now look, I know that you say that everythlng you

said in your evidence or in your statement which T have not

seen about ﬁrs_Mandela is untrue, everything which may

incrimiﬁéte her. —- Not everything, I said scme, I said some

of the things.

All rlght some of them which incriminate her. I am not

1nterested in that part of your evidence now at this stage,

but I want to see what eloe there is in your evidence ¢

I

alue “b ate“er to th1° Commission, becau:

that may be of any Vv
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you have wasted a great deal ol time of the Commission. Now,
O s AP osrcintautuiort

EE”EENE;;;éct éh at you are or were the treasurer of the
regional branch of ZAS0? -- That is correct.

Is it correct that you helped the national organisers of
SASO in various ways in organisation? -- Yes.

/nd there is only one name I am going to mention to you.
I want you to be very careful when I mention his name and
when you say yes, because this is a person who is not in this
country and will therefore not be in the same position of
coming to deny what you say about him. The person whose (10)
name I will mention is Mashinini. Is it correct that SASH
and its organising secretaries worked with Mashinini and others
to organise and invite students in Soweto schools to come to
a meeting which was to be held on the 153th June? -- Yes.

Was this the first time th at you becawme involved with

Mashinini? -- It was not the first time. I had made contact

with him on the 3rd June when the Soweto Parents' kssociation

was going to have its inaugural reeting on the 6th June and
we were just distributing pamphlets, we just gave them -
these other students pamphlets which were advertising that (20)
particular meeting.

You knew that he was -~ was he the regionai chairman 6f
SASM? -~ He was not at that time.

He was not at tha time. —— Ja. He was only elected on
the 13th June. S

‘It was on the 13%th - on your information, it was on the
13th-June that it was decided to hold a demonstration on the
16th? ~- That is so.

And there was an action committee and I am going to read
to you this statement and then you tell me whether it is (30)

correct;
"TE/L L.
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"It was at this meeting (that is the
meeting of the 6th June) that the
action committee was formed."
- No,'the 13th June.
Listen to my question. The Gth June.,
"It was at this meeting that the action |
committee was formed which planned the
demonstration on the 16th June."
~— No, it was the 13th.
Hot the 6th? —- No, I think I said the 13th there.

"Tsietsi Mashinini was elected chairman

of the SASH Regional Branch _as .well as

chairman of the action committee."

—— Quite so.
"The abovementioned students (never mind
who they were) with the exception of
Zweli also became members of the
actioﬁ committee, together with other
members from other schools.”
—— Yes.
"The fun;tion'of the action committee
was to ﬁlan and organise the demonstra-—
tion." '
- Yes. :
"The object of the demonstration was
the‘following: the intention was to
bring:pressure on the authorities of
the Bantu Education to demonstrate against
Afrikaans so that the authorities should .
hear the students' grievances regarding
the enforcement of Afrikaans and also

V3 e

(1

(20

(30)



. between the 28th and the 30th May in Roodepoort. —-— Quite s0.(20)
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to inform other schools so that there
could be a bigger iﬁpact when more
schools were involved in th.e demornstra—
tion." |
—- Yes.
"I pro?ided SASM with several facilifies
such as making available my office in
White City to them to hold meetings,
availing my motor car as well as the
Rl 700 that BCP was keeping in trust ' (10)
for SASO."
-— Quite so.
SASM you say:
"It operates on a political basis,
the same as SASO. To bring high school
students together and to conscientise
them politically or political-wise."
Is that correct? —— Yes. !

Now you addressed a conference, is that correct, some time

You talked about the philosophy of Blabk.Consciousness.
-~ Yes.

And you summed ﬁp by saying that this was not a question
of being anti-White. —— Yes. - -

It was that the Black people must close'tﬁeir rénks and
build solidarity among themselves. Black Conscioushess is not
anti-Whitism, but after realising Black "solidarity the Black
people will bargain collectively with.the White rascist regime
to bring about change. The ultimate goal is Black majority

rule. Is that correct? -- Yes. (30)

Is this correct: On the 15th T .was.at my-office -when a

certain/...
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certain person came and iniormed me that there was going to
be a demonstration the féllowing day and that this demo was
decided upon on Sunday, 13th June at the Diocesan Hall as
protest against enforcement of Afrikaans in schools. This
person said that I should lend the action committee my car
because they wanted to touch reporters who were going to
publicise the demo. Is that correct? —- Yes.

Now, I am not iﬁterested in where the meeting was held,
it does not interest me, but did you see Mashinini and others
of the action committee that afternoon? -~ At my office? (10,

On the 15th. -- At my office.

Was that at. your offiée? -— Yes.

You raised with them the question of what would happen if

the police intervened. -~ No.
Is tha correct? —— No, no.
Is that wrong? -- That is wrong. I only met them earlier

on. That statement falls into the...

Oh, I see. So there was no discussion by you with them.
Now you will remember that I asked you a number of questions
about that very thing as to what would happen to the (20
procession. —- Yes.

You do not seem to have given any in@ication that you
were now just making up all these facts. You will remember I
asked you whét your own idea was, whether there could be’
trouble. But you say this you all made up. -- (No reply)

Do you ;emeﬁber that.you gave a complete programme or
fairly complete programme of where the students on the morning
of the 16th would'meet and where they would go to and how the
procession would march &bwn the streets. —- Yes. '
Is that correct? -~ Yes, that is correct. (30
"Tsietsi Mashinini went on to state that

the/..:
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the march would start in Naledi for
all those schools in that area and
that Naledi High School would lead
them from that point of departure.
That column of the wmarch would then
come down to Morris Isaacson High
School collecting all sfudents on
the way .."
and then you speak about the schools in the Meadowlands area
which would come and join the others at Morris Isaacson - (10)
at Orlando West High School and they would then proceed as a
main column to Orlando Stadium which was going to be their
destination. Is th at correct? —-- Yes.

Do you remember whether on the 6th June the students had
to collect at Dr Matlhare's place and how they were‘chased
away? --— It was 6n the 3rd.

Yes, I will not go any further into that.

MR VAN GRAAN: No further questions.
MR BIZOS: No further questions.
NO FURTHER QUESTIONS. (20)

TRANSCRIBER'S CERTIFICATE.

I, the undersigned, hereby certify that the aforegoing
is a true and correct tramscription of the original evidence
of AUBREY DUNDUBELE MOKOENA recorded by means of a mechanical

recorder given at the Cillié Commission.

TRANSCRIBER: ngggfﬂb

LUBBE RECORDINGS (PRETORITA)
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RUDOLYF ' MANDLA MATIMBA: sworn states:
MR BIZOS: When were you detained? —- On the 15th December,

19%76.

15th December, 1976, —- Yes.

Did you rewain at the police station all the time or did
you go to hospital on the 17th December, 1976? —-— Yes, I went
to the police station.

You went to the police station on the 15th? —- Yes.

Did you go to hospital on the 17th? —— Yes.

VYhich hospital did you go to? —- In Hillbrow. (10)

What was wrong with you? ~-- I had a swollen here on the
left cheek I was- swollen.

You were swollen where? —— On the left.

On the left cheek you point out., -— Yes.

Did you go there as a free man or under escort? —- I went
there under escort.

Who were you escorted by? —- By policemen.

What was the name of the policemen? —- I do not know their

names,
You do not know their names., -- Yes. (20)
How did your face come to be swollen? -~ Well, I was

beaten by a certain policeman.
Do you know the policeman? —- Yes, I know- him.
Who was ité —-- Sergeant Prins./
Sergeant Prins? —- Yes.
On the 17th Decembef, 1976, you were taken to hospital.
When were you struck by Sergeant Prins? —— It was on the 15th
iﬁ the morning. .
On the 15th in the morning. —- Yes.
Did you lay a charge in relation to this matter? —— No. (30)
Did you make any complaint in relation to this matter? ——

Well/...

!
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Well, I just told the policeman who came that I am swelling

here and I would like to see a doctor.

You would like to see a doctor. -— Yes.
And you were taken to a doctor. —- Yes.
And you were treated. —— Yes.

Why were you struck by Mr Prins? -- Well, f was assaulted .
because it was said that I had gone to Mrs Mandela's house on
the 15th to hold a meeting there with her. So I told them that
I had not gone there. So he kept on insisting that I had gone
there, then he said he would beat me. Then he said that (10)
ﬁe had a meeting there to plot the riots. So I told him that
I knew nothing about the riots.

Did you persist in your attitude that &ou had not been
to a meeting at'Mrs Mandela's house? -- Yes, I persisted for
quite some time. ’

For how long? —- Well, until I think tﬁe first week of
January.

And did you eventually succumb to this? —- Yes, I did.

Why? -— Well, I think the amount of pressure was just too
much and I just could not do otherwise. (20)

Who was intérested in Mrs Mandela? -~ Well, it is the
three investigating officers.

What particular interest did they have in Mrs Mandela? ——
I do not know,lbut the point is that we had géne.there for a
wmeeting on the night of the 16th June, 1976.

Did they tell you where this inforﬁation came from? —-
Well, T éa not know, it was the first time - well, I kept on
saying that I had not gone there, then one of the-detainees,»
Aubrey Mokoena, was.called and then he said that I had gone
there and then thereafter another detainee was called (30)
again and then he also said that I was there, so I ultimately

felt/...
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statement. -- Yes. )
Did you write it out yourself? -- Yes, well, I do not know

what you mean. Do you mean the actual writing?
Yes. —- The actual writing?
Yes., —~ Yes, it was. .
You wrote it yourself. Apart from this meeting of the
15th June about which I will question you, is there anything
élse in your statement which is untrue? -- Wo, I think every-
thing before and after is true. _

So it is only this? —- Yes. ' (10)

Well, then we can confine ourselves to that. Now, who
interviewed you? -- Where?

Vho interviewed you when you made this statement about
the 15th June? -- It was Sergeant Prins and Captain Abrie.

Captain Abrie. -- Yes. '

tnd Prins, do you know his rank? -- He is Sergeant Prins.

What exactly did they tell you to say about Mrs Mandelé%
—— Vell, I do not think there was anything that they said,
only that they said that we had gone there to plot with h er
and that we know that she is behind all this. (20)

Let us get it very clearly. They said wé know that
certain people had gone there to Ilrs Mandela's house to plot
withvher. ~— Yes., : B

To plot what with her? —- The riots.

The riots. —- Yes. )

is that all that they told you? -- About her, yes.

Yes, understand I am only going te talk about the night
of the 15th June, 1976, nothing else. -- Yes.

Is th at all that these two gentlemen told you about
that night? ~- About that night, no, well, all they said (30)
that we had gone there and then we had met the students there

and/...
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and that we sat down with the students to plot the riots of
the 15th and that Mrs Mandela is very influential and that she
is behind all this. '

Right. —- So I kept on saying that I do not rewember
anything, I had not gone there on that  day.

Now when the police said to you that we had gone there and
met the students, who did they mean by ‘we'? Who were 'we'?
~= Vell, they were referring to me particularly.

And who else? -- Well, I th&ught that maybe Aubrey also.

Who? —- Aubrey. (10)

Aubrey Mokoena? -~ Yes.

You thought so? -- Yes.

But did they mention his name? —-- Well, it was later
mentioned.

At the time of the 15th June, did they mention his name?
-— Yes, it was mentioned.

And that you went there to meet the students. What
students? Did they mention the names of students? -~ No, they
did not mention that.

So no students were mentioned by name. —- Yes. (20)

Did they tell you anything else? —- Well, that was all.

That is all. -- Yes. .

Now I wanﬁ to give you every opportunity to tell us
éxactly'whgf the police wantéd you to say. Anything else
apart from what you have told us? - Well, another point which-

they wanted me to say, when I was writing my statement,

Sergeant Prins said I must not fcrget to mention what I said

about the police cars and police dogs.
Anything else? —- Well, I cannot remewber anything else.
Now we have got it clear, All they asked you was - (30)
listen, we want to know - we know about you people that met

certain/...
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felt that well, I have got no other way, I have got to admit
that I have been there. .

You eventually made that admission. —— Yes.

Which was not true. —- Well, I had gone there.

When did you go there? —— On that very same day.

At whet time? -~ Well, I do not know, but it was Jjust
before the church choir practice and Aubrey had said that he
is going to tell Mrs Mandela that there was going to be a
demonstration the next day. )
CHAIRMAN: Sorry, I could not hear that. —- He said he (10)
is going to téll Mrs Mandela that there is going %o be a
demonstration on' the next day.

That was on the 15th then? —- Yes.
MR BIZ0S: That was on the 15th. —- Yes.

You say on the way back ffom the choir practice? But
what did the police .. (intervenes)
CHAIRMAN: ‘ho were you with? .;
MR BIZ0S: Aubrey Mokoena,
CHATIRIMAN: The previous witness.
MR BIZ0S: The previous witness. He said the same. (20)
You are known as Mandla. -- Yes. .‘
CEHATRMAN: Shouldn't you put to him that Mokoena has just said
that he was not there on ?he 15th?
MR BIZ0S: Yes, I think in fairness I must téll you'that Mokoena
had originally said that he was there in the middle of the night,
but.he has now told His Ldrdsﬁip that he had been compelled to
'say this and that he was not at Mrs Mandela's in the middle of
fhe night and that there was no group of étudents that caucussed
or had a meeting with Mrs Mandela.” What do you say to that?
— I.do not know the reason he said this. What I remember (30)
is that we had gone there, but Aubrey had said that he was

Just/...
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Just going to tell Mrs Mandela that there is going to be a
demonstration and we did'not even stay long there, then we
went to the church choir practice. .

ind there were only the two of you? —— Yes.

There was no one else there at that time? ~- No.

And you did not go back to Mrs Mandela's house? —- No,
I did not.

Did your interrogators ask you many questions about Mrs
Mandela? -- Not particularly.

Yes, again, M'Lord,.I am adopting the same attitude (1¢
I do not want to ask the witness any more qﬁestions, but my
failure to deal with other detail is not to be construed as
any admission of his evidence that either Mrs Mandela or
Dr Motlana did anything else other than openly.at properly
constituted meetings where minutes were being kept, where the
minutes are in the posséssion of fhe Security Police and that
they btook part in all these actiVitiesbas'uhéf‘tﬂéy-éénéidereé
to be their duty to do so and that there was no conspiracy
whatsoéver or any incitement to do anything unlawful. This
I have been asked to say and in view of fhe'last 2c
witness's evidence and this witﬁess‘s evidence that this
dramatic meeting in the middle of the night is supposed to
have taken place, omne wonders whether, in view of the evidence
of Mokoéna and this witness, whether any further useful
purpose can.be served by our taking up any more of Your
1ordship's time, .
DR _YUTAR: I éﬁ also going to confine myself just to this
meeting of the 15th Jure.
CHATRMAN: Well perhaps we could ask him whether the rest of

his evidence he abides by. . (3¢

DR YUTAR: As Your Lordship pleases. Now, you made a long

statement/...
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certain students unnamed al the house of Mrs Mandela to plot

the riots and they added also to mention about the police

cars and the police dogs. —- Yes.
Anything else? —- No, I cannot remember anything else.
And you agreed to say that. -- Well, concerning the police

dogs and cars, I did agree.

And about the meeting? —- Well, I also did agree to
write that. _

You agreed to write that. -- Yes.

In other words yéu agreed to say what. the police told (10)
you. —— Well, it amounts to that.

Tt amounts to that. All right. I am going to read to
you now from your evidence on page 4 861 and by the way, you
took the oath when you gave this evidence last month to tell
the truth, the whole truth and nothing but the truth. -- Yes.

Wow I am going to read to you what you said on page 4 861
and the next page.

"On the 15th June, 1976, at approximately

6 p.m. I went to the choir practice at

3 2
the A.M.E. Church which was opposite my (20)

house. There were about 30 to 40 people

at the choir practice. This practice

lasted until abqut 7,30 p.m. Aubrey

Mokoena also attended the choir pradtice

on that night."”
Is that true? —— Yes, it is true.

The police did not ask you to say that? —- Well, what
happened is that I told them that I.had gone there previously,

then they said no, Aubrey had not said so, Aubrey had said

the we went there in the evening after the church choir (30)

practice.

But/...
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But what I have read so far is the truth? —-- What I am
saying is that how I came Lo say that it is because I had sai
that I had gone to Mrs Mandela's house earlier with Aubrey.
Now they said that Aubrey in his statement has not said so,
he had said that we went there after the church choir practic
CHATIRMAN: When d4id you go? —- We.went there -before tﬁe churc

choir practice.

DR YUTAR: TYou went where before? —— Before the church choir
‘practice.
You went where? —— We went to Mrs Mandela's house. (1
Before the choir practice? —-- Yes.

What I have read out then is this true or untrue? —-
Untrue.

Who asked you to say that then if it is untrue? —- As I
say, what happened is this, céuld I just explain this. Well,
I kept on saying I was not there so what happened is that
Sergeant Prins went and called Aubrey and then Aubrey was ask
whether I was there on the 15th, then he said yes I was there
So I told Aubrey that look, I cannot remember, I do not know,
I canpot remember having been to Mrs Mandela in the evening.(
Thén Sergeant Prins said: you have heard what your friend say
so there is no point in you denying what he has said. So I
just said then, whose statement, there is a statement which
I wrote at first which had just a lot of things but then ther
after - not.— before I wrote th at statement. Then thereafte
I told Sergeant Prins th at well, I wrote that statement beca
I just do not know it, I just used'my imagination to write th
statement. Then of course there was some trouble there again
aﬁd.then I had to wrife the statement., Then he told me fhat
when I was writing that point, t}.xen he said that I must (30)

write what Aubrey has said.

So/...
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. —_— of UNISA to complete."

So this is not true. -- Yes, it is not.
' Is that true? —- Mo, it is not true. This is what Aubrey told

Right, we go on. .
me when he was with me, when he was brought in front of me

"#tfter the choir practice was finished,
at John Vorster.

Aubrey Mokoena took some children to .
Did you say that you had assignments for UNISA? —— That

their homes. I stayed at the church, is what Aub id
15 wha udbrey said.

because I am used to staying behind and .
But did you ... —-- No, I do not remember anything.

then to go and speak to the minister at
You do not remember that. Did you ever have assignments

his home, which was situated on the

for UNISA? —— Yes, I usually did.

church premises." .
You did. —- Yes. (10

Is that true? —- No, it is not true. (10)
Because you were a student of UNISA. —- Yes, I am.

Also'not true. -- Not true. i ,
‘ It was not a prearranged thing for

Did the police tell you about your practice to speak to .
me to go with Aubrey to Winnie's

the minister at his home? -- Well, that is what I normally do. .
house. We arrived at Winnie's place

So is that true then that it is your normal practice? -- .
at about 8,30 to 9 p.m. I am not

Usually after the church choir practice I do go to the minister. .
quite sure about the exact time.”

So that is true? -- Yes.
L Is th at correct? —— No, it is not.

"Between 8,70 p.m. and 9 p.m. Aubrey , . .
' Also not. Did the police tell you to say that? —- No.

Mokoena came back and asked me to :
They did not.

accompany him to Winnie Mandela's home . .
Aubrey lMokoena used to pick me up (20

because he only wanted to tell her about (20) .
at my house %o go with him, specially

.

the demonstration which was to take place
when he was travelling alone. Maybe

on the next day."
that was the reason why he picked me

Is that true? -- No, it is not true. -
. up at my house or the church on the

Did the police tell you to say that? —— Né, they did not. )
night of the 15th June, 1976, I and

They did .not. So you said it on your own., —-- Yes.
. Aubrey were the only ones in his car

Of course the police would not know about this, would .
‘travelling to Winnie's house.,"

they? —~ Yes, they would. X .
Is that true? —- No, it is not true.

Right, then we go on:

Did the police know that? —- Yes, they did.

"He said that he will bring me back .
) : Did they tell you to say that? —- No, well, they (30

and that it was not going to be long. (30) . '
said that I usually travel with Aubrey so I should know

I told him that I have got assignments
of /...

everything/...
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everything that he does.

"On arrival we only'found Winnie

at her house. We entered through

the back door and sat in the kitchen."

Is thaf true? —- No, it is not true.

Did the police know you went through the back door and
sat in the kitchen? -- No.

Did they ask you to say that? -- Well, in a way they did.

Did they ask you to say that you went through the back
door and sat in the kitchen? —- No, they did not say so. (10)

How would they know that you went through the back door?
—— Well, the point is that they were saying that I had gone
there so I also had to make a story in the form that giving
an impression that I had gone there.

So you relied on your imégination and you gave all these
minute details that you went through the back door and sat in
the kitchen. ~- Well, this is being written in the.process of
being asked. I mean you do not Jjust write this whole thing.
The police asks you sentence by sentence., How did you enter
in, how did you do this, how did you do that? So that is (20)
how it seems as if it is minute detail. ‘

You could have said: I entered the hou;e through the
front door, -- Well. Well, usually when we get to Mrs
Mandela's house, we go in through the back door.

But the police didn't know that. —- Well, I do not know.

"Winnie was in the kitchen."

Did the police know that Winnie was in the kitchen? —- No.

"Aubrey told her about the demonstra-

tion and at the same time asked her

what she thought about it. Winnie (30)

said that she already knew about it

' and/...
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and that it was a good thing for

the students to dembnstrate against

the Afrikaans issue because the

government has done nothing to solve

ig."
Is that true? —- It is not true.

Who asked you to say it? - Well, I just used amy
imagiﬁation there.

You used your imagination. -- Yes.

A very rich imagination. We go on:

“Aubrey said that it was going to be a

further problem for the Department of

Bantu Education, because they did

nothing to solve the problem on the

Afrikaans issue."
Is that true? —- Not true.

It is again your imagination.-- Yes.

(1¢

But the police did not tell you to say this? -- No, they

did not.
"A new proﬁlem was now facing the
Bantu Education. I said that it was
very difficult to be a teacher under
éuch circumstances, because even if
one wanted to, it was impossible to
solve.fhe'problem — that is the
Afrikéans problem."
Is that true? -- It is not true.
Did you not say it? -~ I never said it.
You never said it. -—- Yes.
And the police mever told you to say that. — No,
they did not.

Why/...

(2

(3¢
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Why did you say all'this then? What has that got to do
with the meeting at Winnie Mandela's house? —- The point is
that T had been told that I had gone there and there was so
much pressure on me so that I had to form a statement and I
could not just give the policemen a lousy statement, because
they insisted that we must write something concrete because it
was a meeting. So I also had to write something which gave an
impression of a meeting.

I gave you the opportunity three times. All that the
police wanted you to say was this: you must say that we (10)
went to Winnie Mandela's house and we met the students there
who came to plot with Mrs Mandela. Why go into all this detail
when you could have said all they asked you to say in a few
lines? —- Well, what happened is that they really wanted all
these things because the poliéeman who was writing the state-
went watches every step. What happened when he entered in,
who spoke first and everything. '

The police, on your own version, never said anything to
you about the Afrikaans issue, they never said anything to you
about the Bantu Education Department. Why d4id you put (20)
it in? -- Well, I just had to write something.

Although the police never asked you to., -- Well, he
never said I must write all those things.

"Winnie Mandela also said in my presencé

that she was giving the students every

support that they needed. She also said

that these students, in Qhatever they

were doing, they needed a bigger brain

like hers to help thew in what they were

doing." (30)
Is that true? -~ Not true. ’

nid/...
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Did the police ask you to say it? —- No.
"Aubrey also mentioﬁed the parents
who stayed out of this and remarked
that it was ﬁot a good thing and
that they should be involved as well."
Is that true? —- Not true.
"I reacted to Aubrey's statement and
said that the parents usually leave
everything to us as teachers and
that they do not involve themselves . (10
in the welfare of their own children."”
Did you say that? —-- No, I did not.
Is it true? -- Not true.

In fact, are those your views, that the parents leave

everything to the teachers? —- Well, yes, it is my view.
It is. —- Yes.
It is your view. —- Yes.
So it is true then. -- No, it is not true that it was

said at that particular time, but it is just a view‘which I
hold personally. ' . (20
But it is your view. -~ Yes, it is.
So this here, although you say it is untrue, nevertheless
expresses your views,
MR BIZOS: with respect, M'Lord, the witness has said - I have
remained silent because - i would not like it to be thought
that it is now - that the allegation against Mrs Mandela has )

turnedutqran allegation against the witness. The witness has

said very.clearly.it is my view, it was not said at a meeting

at Mrs Mandela's house.

CHATRMAN: That is what I thought he said. (30
DR _TUTAR: All right, we go on:

"I/



~ 6 69 - . MATIMBA.

"I actually quoted two schools where

the students stayedvaway from classes

and that the parents did nothing about

this."
Is that true? —- Not true.

You did not - that did not happen? —— Well, it happened ...
(intervenes)
MR BIZOS: With respect, my Learned Friend must make it clear
there are two issues: what was said at Mrs Mandela's house;
is it true that it happened at the school. With due (10)
respect, the witness has been trying to make this distinction
and the distinction is not being made by my Learned Friend.
.DR TUTAR: Now you know what the position is. Was this said?
~— It was not said there, but it is a factnal thing that there
are students who stayed out of school.

Did fhe police ask you to say this? —- No.

Why did you say it then?—— Well, I just said it because
I wanted to write the statement. ‘

But you have written an awful lot of things that the
police never asked you to say and what is more, we (20)
haven't come yet to what the police did in fact ask you to say.
We go on:

"After about 20 minutes the follo@ing

students arrived at Mrs Mandela's house:

Tsietsi Mashinini, Tebello Motapanyane,

David Khutewmela and Matheson Morobe."

Is that true? -~ Not true.

Vhy did you say it? —- Well, what happened is that after
Aubrey had been called, Aubrey was called T think on the 10th,
was it, ja, somewhere on the 10th or so, then what (30)
had happened is that thereafter (this happened in January)

thereafter/...
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thereafter I think about n week or so after Aubrey had been
called and I denied that-I had gone to Mrs Mandela's house,
then Matheson Morobe was also called, he is also one of the
detainees, and then he was asked by Captain Abrie if I was
there on the night of the 15th. Then Matheson Morobe said yes
Then I said I cannot remember, tell me what happened there,
what we discussed. Then Captain Abrie then said I cannot
ask this detainee such questions. Then I said can I ask him
how he came? Then that is how he told me that they came,
being four, that was himself and Matheson Morobe, Tsietsi (10)
Mashinini, Tebello Motapanyane and David Khutemela and they
had gone to Mrs Mandgla's house on that very evening of the
15th Jﬁne to go and borrow her car so that they can go and
tell reporters to be at the demonstration the next day. So
that ‘is how I knew those names and that they had gone there
on that day.

.- -Although--the poliée never asked you or never gave you the
names of the students. —- They never. ' Matheson Morobe gave
mwe those four names.

And this you did, when you wrote your statement all (20)
the tiﬁe, were you alone or was Mokoena with you? —- He was
not with me.

He was not with you. -- Yes.

And you wrote this on your own. —— Well, I do not know
what you hean by on my own, because to give an impression that
I was just sitting.and writing.

Well, how did you write this statewment then? —- Well,
what happened, as I was writing, there was .an interrogating
officer was Just éitting next to me,.you see, and thén every
time I came to a certain point, he would say no, this (30
should be like this, this should be like this. Theré now, tha

very/...
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very point had to come in also that these four boys saying
that they had gone there‘for a meeting. So I could not
exclude it from this thing.
Who was your interrogator who sat with you? —- Lieutenant
Van Niekerk who was with me right in the beginning.
And didlhe tell you to write this? —- Yes, he did.
He gave you the names of the four students? -- No, I got
the names from Matheson Morobe.
When did you get the names from him? —- When he was called,
Whilst you were writing the statement? —- It was (10)
just before.
And you asked him who was there? —— Yes.
And he gave you the names of the four and Lieutenant Van
Niekerk was present all the time? —— Yes, he was.
"They arrived in Winnie's car,"
Is that true? —- Well, fhat is what Matheson told me.
So you wrote down what he said. -- Yes.
£nd this is what Morobe told you in the presence of *
Lieutenant Van Niekerk., —- Of Lieutenant Van'Niekerk, Captain
Abrie and Sergeant Prins. : (20)
"One of the four said that they were
looking for the press reporters who
had to be present the next day at the
) demonstration." ) .
Is that true? —— Well, thét is what Matheson Morobe told me,
that they had gone to borrow Mrs Mandela's car so that fhey
could go and tell reporters to be there on the next day.
. Was this your statement or Morobe's statement?v—— Vell,
that portion particularly I would say is Morobe's.
And this was all done in the presence of Lieutenant (30)
Van Niekerk. -~ Yes, because he called him.

He/...
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He called him. -- Yes.
"One of the four said that they were
looking for the press reporters who
had to be present the next day at the
demonstration. One of the four students
informed us about how the demonstration
was ofganised. This student said they
were going to force the primary pupils
out of their classes to join in the
demonstration in order to make it bigger. ' (
He mentioned the different schools that
.had to take a leading role in the
marching." '
Was that said at the house of lMrs Mandela that night? -~ No,
it was not said.
Is it true? —- In what way?
Did this happen? -- Well, yes, it 4id happen, this is
what I know.
This did happen? —- Yes, this did happen.
But it was not said at Mrs Mandela's house. —- No, (¢
it was not.
thy did you put it in here? -- Well, this is just part
of what I had to write. The point was that now how was this
demonstration organised, what was going to happen on that‘da:
S0 I just had to write all those things.
Bﬁé the police never asked you to say'this? -~ Well, the
did.
They asked you to say this? How would they know about
this? ~— (o reply) '
Is the:e no answer? —— Well, there is no answer. :
There is no answer.

"Who/...
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"Who was the leader of the four
students? —- Well, it was Tsietsi
Mashinini and Matheson Morobe, but

Tsietse was the main leader."

—- Well, this is just what I know,

That is what you wrote. It is not true? —- You mean

pertaining to that statement?

Yes. —- Well, pertaining to that statement it is not true.

It is not true. -- But later in the papers we knew that

Tsietsi Mashinini was the leader. (10)

main

Jjust

Did the police ask you to say that Mashinini was the
speaker? —- No,

They did not. —— Yes.'

What made you say it then in your statement? -- Well, I
wrote it.

You just wrote it. —- Yes.

You wrote much more than the police asked you to say.
"I asked the students whether they knew ‘
that it was illegal to have a demonstra-

tion. Tsietsi Mashinini answered me by (20)
saying that they did not care whether the

police arrived or not- and that they were

going to arm themselves with stones,

should the police arrive."

Was that said that night at the house of Mrs Mandela? —- No.

Is there any truth in this? -~ Well, I do not know, I

do not think so.

Because here you are supposed to have said:

"I asked the students whether they knew

that it was illegal to have a demonstra-~ (30)
tion."

nid/...
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Did you ask the students? —-- No, I did not.

And the police nevef knew that? -- No, they did not.

How did you come to write this untruth? -- Well, I just
wrote it.

You know, I do not think I am going to waste any more
time. There are two more pages of it. Just this one wmore
portion. The last paragraph, M'Lord, on that page.

"One of the students, I think it was

Tebello Motapanyane, said that should

they encounter with the police, they (@]

will do the same as what they did at

Naledi, by stoning and burning their

cars, that is to the police."

Was that said at the house of Mrs MHandela? —-- No, it was not,.

Did the police ask you to say that? — No.

Why did you put it in? -~ Well, I just wrote it.

Was it ever said? - No, it was iot:

At any time? —- No, it was never said.

There is no truth in it whatsoever? —- VWell, this is whe
I know once happened. (e
Happened where? —— At that particular school.

Exactly as it is reported here? ~- Well, what I know is
that the studeﬁts at that particular school at Néiedi did
once stoneva police'car.

Then I have got to go on and keep you a long time, if we
are going to get the same answers. Perhaps now on page 4 864
line 22; referring to Mrs Mandela:

"She was referring to the students

who were pfesent in her house at that

moment. I got the impression that (2

they had arranged to have a meeting

there/...
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there on that night. She said that
she was going to taik to the students
about the demonstration and teach them
songs which they could sing during the
demonstration."
Was that said at the house of Mrs Mandela? -- No.
When the children were marching, were they singing songs?
—— Well, I do not know.
Ié there any truth in this statement? —- I do not thiﬁk
there is. ] o (10)
Did the police ask you'to say it? -~ No, they did not.
You see, what the police asked you to say was very little
and meantime I have read 4 pages and another one to.come and
now the one thing that the police did ask you to say, does
not appear in your statement,‘about police dogs and brutality
on the night - about the mention of police dogs and brutality.
—— Well, it does appear, I did write it.
Where? —— In that particular statement. !
In this? —~ In thot very statement.
In relation to the night of the 15th? -- No, yes, (20)
that it was discussed on that night of the 15th.
" About the dogs? -- Yes.
Yes, is this true then?
"Aubrey Mokoena said there was mno .
harm if the students made -a peaceful
demonstration and‘if they made placards
which would show the whole world that
the students were against the import-

ment of Afrikaans. I said (that is

you) that should there be a confronta- (30)

tion with the police, then the students
should/...
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should not be afraid of the police
dogs but they must Qtone the dogs."
Was ;hat said thét nighf? —— No, it was not said that nig}
" Is it true? -- Not true.
CHATIRMAH: Is the'rest of your statement correct? -~ Yes,
It is only that incident dn the night of the 15th whe
you merely went there to inform her of the demoﬁstration H
then left? --— Yes.
T have been told that Aubrey Mokoena says that he wa:
not there. -- Yes.
Do you know why he says that? —— I do not know.
MR BIZOS: With respect, M'Lord, Aubrey did say that he w
there.
CHAIRMAN: He wasn't there on the night of the .. (interve
MR BIZOS: ©No, in the early pért of the evening of the 15
His evidence was that he was there on the evening ol the
CEAIRMAN: Yes, I should have put to you, he said that he
there early, not that he was there for a meeting.
MR BIZOS: During the night.
CHAIRMAN: Yes.
DR YUTAR: M'Lord, may I perhaps, in view of the fact that
did call David Khutumela and he is not. being cross-examin
may I just read this part to you, page 4 864;
"Tsietsi Mashinini said that if the
demonstration was not a success because
of policé interference, then they will
know what to do next - that was to burn
the schools. Uﬁon this I asked th e
students whether they informed ail the
school principals about the dempﬁstra—
tion. David Khutemela replied that
fhey/,..
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they did not tell all the principals

as they fear that séme of them are

police informers." »

Was that said that night? — No.

Is it true? -- No, it is not true.

Did the police ask you to say it? -- No. VWhat happened
is that .. (intervenes)

Vhy did you say it? —- Yes, I think it was later, I
remember- I met David Khutumela and Mr Harry Mashabela and some
other students. They were grouching with him that why (10)
did he release this in the press because some of the principals
are informers.

As His Lordship has said to you, what you wrote about the
night of the 15th June, that is false. -~ Yes, it is.

The rest of your statement is true? —- True.

The police never influenced you with regard to the rest
of the statement? —- Well, I would not say that.

Weli, if it is true, then I cannot imaginé how they can‘
influence you, —- Well, it depends what you mean when you say
I was not influenced, but the idea is that there was a (20)
lot of pressure because they pointed that - the police were
convinced that Mrs Mandela was behind all this and you know,
it was constantly being.insisted that she is the person.

Don't let us get away from the point; You have said
that everything, apart from the events of the 15th June, as
recorded in your statemeﬁt, is true, -- True. s

Is true. —— Yes.

The poiice never influenced you in your statement before
the 15th or in ydur statement after the 15th to .say anythiﬁg
which is untrue. -- Yes, that is true. . " (30)

And only with regard to the events of the evening of the

15th/...
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15th June have you told a pack of lies. -~ Yes.

And you had.told lies on points about which the police’
knew nothing and aid not ask you to tell those lies. —— Well,
I would not say they did not ask me.to say those things.

Well, that is why I asked at the beginning of our cross-.
examination or my questions of you, what exactly did the .
poliée ask you to say and I repeat it. They asked you to say
that you went to the house of Winnie lMandela where.you met
students unnamed in order to plot with Mrs Mandela the riots.
— Yes, and then discuss what you have — I mean write (10)
what was discussed on that very evening.

I have no further questions, M'Lord.

MR BIZOS: No further questions.
KO0 FURTHER QUES@IONS‘
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MR BIZ0S: May I just say, M'Lord, that I have decided hot

to ask you to call any further witnesses for cross-examination.

I do not know whether Your. Lordship. wants to hear argument in
relation to any finding of fact in relation to Mrs Mandela
and Dr Motlana. I will be very happy to make submissions

in that regard if Your Lordship wants them. The reason why

P et n .

Dr Motlana and Mre Mandela wanted %o be represented at this

e T TS

Comm1551on was because they felt that.

e

relating to them personally was. .

ridence

$.why. they

Wobniess i

sought an opportunlty from You Lordship to cioss- (10)

examlgehthe w1?ne§§es. In my submlsslon the cross-examination
o}vb; Matlhare and the retractions of certain - was certainly
the most dramatic evidence that was given in relation to

Mrs Mandela on the night of the 15th, is such that it is not
worthy of belief. T want to eubmit that insofar as it is
necessary for Tour Lordship to make a finding; reasons can be
advanced and arguments can be prepared if Youf Lordship"
wants it, but T would submit - well, if Your Lordship is

'thlnklng of maklng any adverse Ilndlngs agalnst them, .perhaps

X,

then an. 1n@;cat10n can be given.bthat the matter should (20)

e AR - Sk

be ed )

CHAIRMAN Yes, perhaps that is a matter that you and I can
discuss in consultation in a few minutes, if you do not mind.
MR BIZ0S: If Your Lordship pleases.’ ’

CHAIRMAN: Anything else you wish to say?

MR/BIZQS: Nq, other than to fhank Your Lordship for the

patient hearing and the opportunity to cross—examine these

witnesses.

THE COMMISSION ADJOURNS.
(30)

CERTIFICATE.

TRANSCRIBER'S CERTIFICATE.

I, the undersigned, hereby certify that the aforegoing
is a true and correct transcription of the original evidence
given in the Cillié Commission, of RUDOLF MANDLA MATIMBA,

recorded by means of a mechanical recorder.

TRANSCRIBER Q*f/éi@:“/feu
LUBBE RECORDINGS (PRETORTA)




